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En el seu discurs en la tradicional i
curta sessió de la diada de la Consti-
tució, el Síndic va deixar anar unes
xifres pel que fa a 17 anys de Carta
Magna i a les lleis socials aprovades
que han fet reflexionar a molts.

Síndic general
Josep Dallerès

El River continua en la línia ascen-
dent i després de la victòria contra
l’Illescas se situa en el cinquè lloc de
la classificació, tot i anar sempre per
sota del marcador del rival i haver
de remuntar.

Entrenador del River
Alfred Julbe

L’actriu torna al teatre i pujarà de
nou als escenaris amb la comèdia Ri-
gor mortis, després d’una temporada
en què va decidir abaixar el ritme
per atendre les seves responsabili-
tats després de la maternitat.

Actriu
Maria Lanau

Les fotos dels lectors
Pot enviar com a carta al director fotografies de qualsevol situació que
el sorprengui o de qualsevol deficiència que descobreixi als carrers de
la seva parròquia o de qualsevol altra parròquia o ciutat que visiti.
Enviï-les a l’adreça electrònica redaccio@andorra.elperiodico.com i les
publicarem a la secció dels lectors. Preguem als lectors que amb la
fotografia especifiquin el lloc exacte i la data en què van captar la
imatge, així com una breu descripció dels fets.

oberta
La finestra

NOE

FERRAN
COSTA

Eficàcia de l’autoajuda

Editorial L’opinió del diari només s’expressa als editorials.
Els articulistes hi exposen posicions personals.

Canvis després del
pacte frustrat

JA NO HI HA LLOC PER
A INTERCANVIS I EL PS
ASPIRA A ALLARGAR
LA LEGISLATURA

En lloc de parlar,
entendre’ns i buscar
consell entre nosaltres, hi
ha qui prefereix un llibre

JOSEP ANTON

L’auge recent dels llibres
d’autoajuda, aquells en els
quals es donen consells de

tota mena amb la finalitat de millo-
rar diferents facetes de la nostra

existència, fa pensar que una gran
majoria de gent està faltada de re-
cursos per saber on anar a trobar
ajuda. El que abans es discutia amb
els amics o les respectives parelles,
ara sembla que hagi de ser forçosa-
ment matèria d’especialistes. No go-
saré dir que patim una crisi de va-
lors, però sí que els nostres referents
van canviant.

No cal tirar gaires anys enrere per
adonar-nos que la secció d’autoaju-
da, a les llibreries, ni existia. Avui en
dia, podem trobar botigues comple-
tes amb llibre d’aquesta tipologia. És
més, el nivell d’especialització
d’aquestes publicacions és tan enor-
me que, fins i tot, existeixen llibre-
ries d’autoajuda dedicades al món
empresarial, a les relacions afectives
de tota mena i als enfocaments al-
ternatius del nostre modus vivendi.

Consegüentment, potser caldria
preguntar-nos si la nostra societat
necessita avui en dia de més suport
que no pas en el passat o bé si és que
recorrem a un tipus d’ajuda diferent
que no pas anys enrere. És una dis-
cussió que dóna per a molt, però a
títol propi, em declino definitiva-
ment cap al mètode tradicional.

És a dir, si necessito ajuda o parer
en qualsevol tema, prefereixo escol-
tar l’opinió d’algú de confiança. No
espero que un llibre, per ben escrit

que sigui, pugui resoldre de manera
efectiva un dubte en concret. Però,
és clar, això és la meva simple opi-
nió. Aquesta mateixa darrera setma-
na m’he adonat que de tot hi ha a la
vinya del Senyor.

Vaig trobar-me en l’obligació de
compartir unes apreciacions amb
un professional per, si ho considera-
va pertinent, les tingués en compte.
No és que solament no apreciés l’ob-
servació sinó que, fora de si, va criti-
car enfurismadament la meva gosa-
dia. El que us deia anteriorment:
potser els valors de la nostra societat
estan variant i, en lloc de parlar, en-
tendre’ns i buscar consell entre no-
saltres hi ha qui prefereix trobar-lo
en l’anonimat d’un llibre. Potser per
allò que no ens portin la con-
trària. H
redaccio@andorra.elperiodico.com

A
bans que el Gabinet so-
cialdemòcrata com-
pleixi un any de man-
dat, el cap de Govern
va detallar ahir la re-

modelació ministerial ja anuncia-
da, que consisteix bàsicament en
descarregar de feina el ministre
Pere López, crear un Ministeri de
Turisme, i separar Ordenament
Territorial de Medi Ambient.
Quant al primer dels canvis, des
d’un primer moment es va veure
que López hauria de disposar
d’una dedicació excessiva per
afrontar tots els departaments
dels quals n’era responsable.

Hi han moltes lectures que s’es-
tan fent des d’ahir. És cert que
Bartumeu va apel.lar a l’austeritat
per justificar el seu primer Gabi-
net, reduït a sis persones, però en
realitat són pocs els que dubten
que la veritable raó d’aquesta es-
tructura eren les negociacions
per a un possible pacte d’Estat i
que les cadires buides i disponi-
bles podien ser d’utilitat en qual-

sevol moment si el pacte d’Estat
fructificava o s’ampliava a una en-
tesa més àmplia i a l’entrada de
ministres afins a altres grups par-
lamentaris.

La realitat no ha estat així i el
cap de Govern ha optat per la re-
modelació tan aviat s’han donat
per frustrades les converses, i
l’ampliació del Gabinet ministe-
rial es fa amb homes del partit,

tancant definitivament la porta a
la incorporació aliena i evitant
així generar descontentament a
les files socialdemòcrates. Un al-
tre punt és molt clar. Després de
la sortida forçada de la secretària
d’Estat de Turisme, Valerie Lack-
ner, el cap de Govern ha preferit
dotar d’un major rang aquest àm-

bit de tanta rellevància per a An-
dorra. El turisme, pel seu impacte
directe en l’economia nacional,
necessitava des d’un primer mo-
ment de la tutela d’un ministre,
absència que ara es rectifica amb
el nomenament de Claude Benet.

Altres interpretacions s’han fet
de la separació de Medi Ambient
d’Ordenament Territorial, sobre-
tot després de la polèmica sorgida
arran d’una adjudicació a una
empresa de la qual Vicenç Alay és
accionista. L’oposició reformista
s’ha apressat a catalogar la decisió
com una decapitació al dirigent
massanenc, cosa que el cap de Go-
vern va negar, amb certa raó, te-
nint en compte que l’adjudicació
a Ecotècnic es va fer precisament
des de Medi Ambient.

Bartumeu va explicar les incor-
poracions per la preparació i con-
fiança en els nous membres, alho-
ra que va recordar que el reparti-
ment de ministeris en funció del
territori no forma part del seu
ideari. I, sobretot, hi ha un missat-
ge clar que s’ha d’interpretar com
el convenciment que el PS té la
convicció que la legislatura
s’allargarà en el temps més enllà
del que gran part de l’oposició de-
sitja i preveu. Tot dependrà de
l’encert dels ministres i de les re-
formes pendents.

a l’organisme internacional.
No es pot fer un programa a la

mida dels poders locals, sinó tenint
molt present el país i, a la vegada, a
través del Govern ha de respondre a
les exigències internacionals que
configuren una distinció tan impor-

tuïtament la Unesco. Tinc la sensa-
ció (incrementada amb el temps)
que se’ns pren el pèl de manera ab-
soluta i continuada i que es vol con-
tinuar així. H
Periodista.

jarosell@andorra.elperiodico.com


